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אליך בן ישיבה
נר לרגלי דבריך

נס חנוכה היה גדול בקנה מידה בלתי נתפס: מיליוני 
חיילים יוונים צבאו על ירושלים ובית המקדש, הפחד 
הייתה  היהודים,  בכל  ששלטו  והשליטה  שהשרו, 
מוחלטת. הם גזרו שורה של גזירות שתכליתם לקעקע 

ולמחות את הדת היהודית וספר התורה.

מן העבר השני, הם השקיעו את כל כוחם וכישרונם 
לפתות את בני ישראל לעזוב את מקור מים החיים 
שלהם. תרבות יוון הייתה מנצנצת בכל עוז, במסווה 

של נאורות ואושר רגעי ומזויף.

ואכן, מרבית בני ישראל הלכו שולל, והוכרעו במלחמה 
הזו. אם חללי מלחמה ואם חללי נשמה. המתייוונים 
ליום, הם נשבו בתוך מעגל  התרבו והתרחבו מיום 

הכזב של הנאות מגושמות ורדודות. 

נותרו בודדים, מתתיהו ובניו, שעלו על הגבעה וקראו 
"מי לה' אלי!" אך כמעט ולא נענו לקריאה הזו.

לכאורה, המצב אבוד. אין רסיס סיכוי באופן טבעי, 
הסכנה ברורה ומוחשית.

אך לא. היחידים החלשים הללו יצאו לקרב מול אלפי 
הפלוגות, אין ספור הפגיונות והחרבות השלופות ו... 

ניצחו!

נס גדול ועצום ועל טבעי היה שם. אין כל ספק.

אך מה פלא, כאשר חז"ל באים לציין את הנס העצום 
הזה לדורות, במה מציינים זאת? בהדלקת נר חנוכה. 
הם לוקחים נס, קטן יחסית, שקרה לאחר המלחמה, 
במציאת פך השמן הטהור, ואותו קובעים לפרסם מדי 

שנה לדורי דורות. הלא דבר הוא!

בניצחון  מסתכם  אינו  שהניצחון  מכך,  למדים  אנו 
הגופים גרידא. לא חסרים ניצחונות מפוארים בתולדות 
עם ישראל. את גבורת ישראל על עמלק כשנלחם 
בחג  מציינים  לא  אותו,  וניצחו  במדבר  ישראל  עם 
נפרד. אלא הניצחון הגדול יותר הוא החזרה לשגרה. 

ההמשכיות.

לכן רק לשנה האחרת קבעום להודות ולהלל, משום 
שרק כאשר ראו בפועל כי הנרות ממשיכות לדלוק, 
העבודה ממשיכה להתקיים, כי אז נודע כי אכן היה 

כאן ניצחון מפואר.

ואור  "נר לרגלי דבריך  דוד המלך משורר בתהלים 
לנתיבתי", כלומר, נר התורה לרגלי, מלשון הרגל, לאורך 

כל הדרך, בשגרה ובמלחמה, בחום ובכפור. תמיד.

את הניצחון הזה עלינו להמשיך גם היום, לשמור על 
הגחלת ולהגן על הנר - נר התורה. כל שעה של תלמוד 
תורה, כל רגע של עסק עמלה - הוא ניצחון הצד שלנו!

שלכם, העורך

משיבי מלחמה שערה

אנו  הצער  למרבה  עלינו.  מתוחה  הדין  מידת 
מרבים לחוש כך בתקופה האחרונה. צרות ורעות, 
פיגועים ודריסות אופפים אותנו יותר מדי. מוחו 
של ישמעאל קודח רעיונות משונים ומזוויעים, 
איך והיכן לפגוע, כיצד להשמיד ולאבד כל אשר 

שם ישראל עליו.

בלא לחשב חשבונו של עולם, אין ספק שאנו בני 
התורה מקבלים בזמנים אלו משימה מיוחדת: 

הצלת העם, הגנה על אחינו כל בית ישראל.

חז"ל )סנהדרין קיא:( דורשים מן הפסוק בישעיהו 
"ולגבורה משיבי מלחמה שערה", מי הם משיבי 
ונותן במלחמתה  "זה שנושא  המלחמה הללו? 

של תורה".

כדאי לשנן, לדעת ותמיד לזכור, עד כמה מעולה 
מדרגתנו, עד כמה התמזל מזלנו. הן, בעולם של 
למעלה משמונה מיליארד אנשים, אנו מאלפית 
האחוז שזכה להימנות בין בני עם הנבחר. ומתוך 
בני העם הנבחר, זכינו אנו להיות מן המעט ששומר 
תורה ומצוות, ומתוך אלו ששומרים תורה ומצוות 
זכינו להימנות בין מעט בני התורה. ובתוך בני 
התורה זכינו להיות בני ישיבה - פסגת האוורסט.

המובחרים  אנו  ברואים,  הרבה  כך  כל  מתוך 
והמעולים שבכולם. כבני ישיבה בשנות הבחרות 
דאגות  עלינו  אין  עדיין   - מחד  כאשר  היפות, 
מיוחדות, ומאידך, אנו כבר יודעים להעריך ולמצוא 
במקום  מצויים  אנו  התורה,  דברי  בתוך  מתק 
המובחר ביותר שיציר נברא מסוגל להיות בזה 

העולם.

ועלינו מוטל התפקיד, לגונן בעמל תורתנו על 
העם היושב בציון כמו על כל אחינו בית ישראל. 

יש מלחמה? אנו הצבא היחיד בעולם שבכוחו 
להביס בכוח התורה כל אויב ומתנקם שקם עלינו. 
זה כוחנו. הגמרא שלמולנו, הסדר שאנו בעיצומו, 

אלו ההגנה האמתית על כל העם. 

אנו "משיבי מלחמה שערה" במלחמתה של תורה!

בהצלחה, העורך 

חנוכה -  מנוחה או אתנחתא?
הרב ישראל ליוש

עלייה קשה ומפרכת עומדת לפני מנחם במסלול 
הליכתו מהבית אל הישיבה, ומידי יום כאשר הוא 
עומד לפניה הוא מתלבט, האם כדאי לו לטפס 
אותה בפעם אחת ללא עצירה אפי' למנוחה קלה, 
או שמא דווקא יהיה לו יותר קל ונוח אם יפוש 
קמעה באמצע העלייה, ולו לכמה רגעים, כדי לנשום 
אל ריאותיו המאומצות מעט אויר לנשימה. האמת 
שמנחם כבר הולך את אותה דרך מתחילת השנה, 
ועדיין לא החליט באיזו אפשרות לבחור, אבל דבר 
אחד ברור לו מעל לכל ספק, וסביר להניח שכולכם 
אף תסכימו איתו, שאם יחליט לנוח קמעה באמצע 
פסיעות  כמה  יתדרדר  הוא  זו  ובמנוחה  העלייה, 
אחורה, ברור שכל המנוחה לא הייתה שווה כי הוא 
הפסיד בגללה כמה פסיעות, ועליו להתאמץ כעת 

יותר לעלות שוב את אותן הפסיעות.

במה דברים אמורים? מה כוונתנו במשל דמיוני 
זה? הבה נמשיל את העלייה התלולה בדרכו של 
מנחם, לזמן חורף הארוך ואולי אף מעט מייגע, 
מנחם  מתלבט  בה  הדרך  באמצע  הנקודה  ואת 
אם לנוח או להמשיך לחג החנוכה, ובואו נחשוב 
מה תפקידנו בימים אלו, האם להמשיך בעלייה 
המתמדת שהתחלנו בה בתחילת זמן חורף ללא 
הפסקה, או שמא לנוח מעט ובכך למלא את המצבר 
שלנו במעט מים מזוקקים אל נפשנו העייפה מעט 

מעמל הזמן.

אמנם המנהג כיום ברוב עולם הישיבות שבחנוכה 
בין  חלילה  לא  קצרצרה,  אתנחתא  איזו  ישנה 
הזמנים, בוודאי ובוודאי שלא נקרא לזה חופשה, 
אלא כפי המשל, הפסקה קצרה באמצע עלייה, 
שמטרתה היחידה היא שאיפת אויר כדי שיהיה 
לנו כח להמשיך בדיוק באותה נקודה בה הפסקנו, 
וחלילה לנו אם באתנחתא הזו נסוג אפי' רק פסיעה 
או שניים אחורה, כי אז לא הועלנו כלום בהפסקה.

כדי לחדד את ההבדל המהותי בין ההפסקה הקצרה 
בימי החנוכה לימי בין הזמנים, נמשיל את ימי בין 
הזמנים לאדם שיצא לחופשה בת כמה ימים כדי 
לנוח מתקופה ארוכה בה עמל קשה באופן מיוחד, 
ברור שמנוחה זו למרות שאין בה התדרדרות אחורה 
ממצבו, אבל היא בהחלט תקופה של מנוחה עם 
כללי התנהגות מיוחדים לתקופה זו, כך הם גם 
ימי בין הזמנים תקופה של מנוחה עם סדר יום 
משלהם, לעומת זאת ימי החנוכה גם אם הישיבה 
החליטה לקיים בהם אתנחתא קצרה, הבה נצייר 
את האתנחתא הזו כמנוחה באמצע עלייה על מנת 
לשאוף אויר, וכהתכוננות גרידא להמשך מיידי של 

שאר העלייה.

המתרחש  נוסף  ענין  לדיון  להעלות  חשוב  אך 
ימים  לאותם  דווקא  קשור  והוא  החנוכה,  בימי 
בחנוכה בהם מתקיימים לימודים רגילים בישיבה, 
שמשום מה הם נהיו יומי דפגרא, וגם סדרי הלימוד 
בבוקר נחלשו במעט, שלא לדבר על סדרי הלימוד 
אחר הצהריים והערב, שיוצאים להדלקת הנרות 

ולמסיבות חנוכה.

עלינו לדעת שזה הפסד גדול  בראש ובראשונה 
מאוד, משום שימי החנוכה הם ימים בהם סגולת 
התורה פועמת ביתר שאת, הרי עם ישראל נלחם 
באותם ימים על כך שאור התורה ימשיך להאיר 
במלוא העוז, ואכן הם גם נצחו בזכות התורה – 
'זדים ביד עוסקי תורתיך'. אם כן ישנה סייעתא 
דשמיא מיוחדת בימים אלו, והלימוד בהם יותר 

פורה ומקנה בנו קניני תורה עצומים לאין ערוך.

אך היצר הרע כנראה גם יודע עניינים אלו, והוא לא 
מוכן לוותר על ימים נעלים כל כך, ולכן הוא משנס 
מותניים ובחריצות נפלאה הוא מכניס אל ליבנו 
מחשבות כמו: 'בלאו הכי הלימוד בימים אלו הוא 
לא כל כך רציני, הרי אנחנו מצווים להפסיק בלימוד 
התורה כדי להדליק נרות, ולהרבות בסעודה להודות 
להשי"ת על ניסיו הגדולים עמנו, אם כן די יהיה 
אם קצת נרגיע ולא נפעל בכל כוחנו ללמוד תורה 
כהרגלנו' אכן טענות כגון אלו הם מומחיותו של 
היצר הרע, הוא עושה את תפקידו בנאמנות, ותמיד 
ימצא סיבות שהם כביכול נכונות כדי להכשילנו.

אולם הדרך הנכונה לפעולה כנגד הצעותיו של 
היצר הרע, היא קודם כל לדעת את טענותיו מראש 
ולהתכונן אליהם נפשית, ואם נשכיל לדעת שאין 
בהם ממש אלא הם עצות היצר כדי להכשילנו, כבר 
יהיה לנו יותר קל להתמודד איתן, אבל מלבד זאת 
חשוב גם להחליט מראש על שגרת יום יציבה, וגם 
אם מוטל עלינו להפר את השגרה לצורך קיום מצווה 
אחרת, הפרה זו לא אמורה להקרין על כל היום, 
חובה עלינו לשים אל לבנו ולהפריד בין העיתים, 
עת ללמוד, וללמוד ביתר שאת כראוי וכיאה לימי 
סגולת התורה, ועת להדליק נרות ולפרסם את הנס, 
עת לשמור על סדרי הישיבה בקפידה, ועת לצאת 
מהסדרים למסיבות חנוכה, וכמובן באישור הישיבה.

נשנן לעצמנו את תפקידנו בימים נשגבים אלו, 
ובעזהי"ת נתעלה בהם במעלות התורה כשאיפתנו, 
ובכך לאחר ימי החנוכה עת נחזור אל שגרת הימים, 

נהיה 'עם חנוכה' ולא חלילה 'אחרי חנוכה'.



הרב
יעקב סירוטה

הרב
אהרן כהן

מוקד הישיבה
הא בלא הא לא סגיא

הגמרא בעירובין )נד:( מספרת את הסיפור הידוע על 
רבי פרידא שהיה לו תלמיד אחד שהיה צריך לחזור 
בפניו על כל סוגיא, לא פחות מארבע מאות )!( פעמים 

עד שהבין.

)רק לשם ההבנה, גם אם כל פעם לא ארך יותר משלוש 
שעות,  מעשרים  בלמעלה  מדובר  הרי  דקות,  ארבע 
אותם הקריב לטובת אותו תלמיד על כל סוגיא וסוגיא(.

פעם אחת, לאחר שרבי פרידא סיים לחזור על סוגיא מסוימת 
ארבע מאות פעמים, גילה כי התלמיד עדיין לא הבין.

"מה יום מיומיים?", תהה רבי פרידא באוזני תלמידו. 
"מה קרה היום שלא הבנת?" 

ענה לו התלמיד כי כאשר התחילו ללמוד נכנסו מספר 
אנשים והודיעו לרבי פרידא כי ישנו עניין של מצווה 
שדורש את נוכחותו. מאותו רגע, הסביר התלמיד, לא 
הצליח להתרכז. כל דקה חשב לעצמו כי הנה, כעת 
ויצא אל עבר המקום אליו  יסיים הרבי את הלימוד 
קראו לו, וכתוצאה מכך לא שם לב לדבריו ולא הבין 

את הנאמר אליו. 

רבי פרידא נענה לתלמיד ואמר לו כי אינו הולך לשום 

מקום, והחל שוב את ארבע מאות הפעמים מההתחלה. 
ובשכר הקרבתו הגדולה זכה להביא את כל בני דורו 

לחיי העולם הבא ולחיות ארבע מאות שנים.

עד כאן הסיפור. המסרים שעלינו להפיק מן הסיפור 
יש  כמה  עד  ראשית,  רבים:  הם  הזה  הדופן  יוצא 
להתמסר שיבין גם החלש והאיטי שבתלמידים, לא 
לחשוב שלימוד שכזה הוא בזבוז הזמן ובוודאי שלא 
ביטול תורה, וגם מצד התלמיד, שלא התייאש וניסה 

שוב ושוב ושוב, אולי הפעם יבין.

אבל הפעם נתמקד על פרט לכאורה שולי למדי בסיפור: 
הסיבה שהתלמיד לא הבין.

נכנסה אל הרב משלחת קטנה של אנשים, ולחשו על 
למצווה  הנוגע  כלשהו  למקום  מוזמן  הוא  כי  אוזניו 
כלשהי. המשלחת יצאה, ומאותו רגע ראשו של התלמיד 
היה טרוד מתי יפסק השיעור. הוא לא הצליח בשום אופן 
להתעלם מן הידיעה כי רבו עומד לכאורה לצאת למקום 
כלשהו, ולהתרכז בדברים שהוא נושא אליו שוב ושוב.

עסוק  היה  התלמיד  כי  גילה  פרידא  רבי  כאשר 
במחשבותיו, הרגיע אותו ואמר אליו בנחרצות: עד שאינך 
מבין את הדברים על בוריים, אינני הולך לשום מקום...

כעת יכול היה התלמיד להתיישב בדעתו, להתרכז באין 
מפריע ובסופו של דבר, להבין.

התורה, כפי שיכול להעיד כל אחד, מצריכה ישוב הדעת. 
לימוד התורה אינה פעולה פיזית שאפשר לעשותה 
בעודך טרוד בענין אחר. לימוד התורה מצריך אימוץ 

המוח וריכוז המחשבה באופן מוחלט.

כל בחור בישיבה מכיר את המצבים הללו, כאשר אח 

מתחתן, או כל אירוע משמעותי אחר שהוא מתכונן אליו 
עומד להתקיים, הראש תפוס באלף מחשבות, איך וכמה.

תקופת המבחנים לישיבות, למשל, היא בהחלט תקופה 
קשה. אבל חלק ניכר של הקושי הוא, המחשבות הרבות 
על איך יראה הבוחן ועל איזה קטע ישאל, באיזה חדר 
זה יהיה ויחד עם מי, ולהיכן יתקבל, ומה יגידו, ולהיכן 
ילך בסופו של דבר, ובתוך כל זה הוא גם צריך לדעת 

חמישה דפי גמרא עם כל המפרשים... לא פשוט.

הדרך לקנות תורה באמת היא רק בישוב הדעת. "זאת 
התורה אדם כי ימות באוהל", דורשים חז"ל )ברכות סג:( 
"אין דברי תורה מתקיימין אלא במי שממית עצמו עליה".

מה הגדר של ממית עצמו עליה? שימית את כל הסביבה. 
בעת שהגמרא פתוחה לפניו הרי כל העולם וענייניו מתים 

לחלוטין מבחינתו. אין כלום מלבד התורה. 

רק כך, כאשר שום דבר אינו יכול להוציא את הראש 
מן הלימוד, כך שייך לקנות תורה בקניין אמת.

שנות הבחרות הן השנים המובחרות בחיי היהודי, משום 
שאלו השנים בהם כל האפשרויות נותנות לו לעשות 
את שצריך לעשות. לא סידורים ולא פרנסה, לא חינוך 

ולא בית, כלום. בלתי לה' ותורתו בלבד.

ישיבה מלשון - יישוב, ישוב הדעת. אין דאגות. נהגו 
הדאגות  וחסרות  היפות  השנים  את  ונצלו  בחכמה 
הללו, בעוד ישוב הדעת זה משהו שתלוי עדיין בכוח 
רצונכם, וקנו מלא חופניים מדברי צוף התורה, כך 
יגיעו,  גם כאשר הדאגות  שהמתיקות תלווה אתכם 
אך, קניין היישוב כבר יהא בע"ה שרוש בכם, עד זקנה 

ושיבה והרבה מעבר...

כמה זמן לקח 
לרבי פרידא 

ללמד 400 פעם

הגמרא במסכת נדה מביאה ששאלו אנשי אלכסנדריא 

את ר' יהושע בן חנניא שאלה, שככל הנראה, כל אחד 

רוצה לדעת עליה תשובה: מה יעשה אדם ויחכם?

ענה להם רבי יהושע: ירבה בישיבה וימעט בסחורה.

אמרו לו: הרבה עשו כן ולא הועיל להם?

נענה: "אלא יבקשו רחמים ממי שהחכמה שלו שנאמר "כי 

ה' יתן חכמה מפיו דעת ותבונה". לאחר מכן הגמ' שואלת: 

מאי קמ"ל? כלומר, מדוע אמר להם שכדי לקנות חכמה 

צריך להרבות בישיבה, הרי כיוון שהכל תלוי ברחמיו של 

הקב"ה, א"כ מה בעצם הטעם בסגולות? ומיישבת הגמ' 

"דהא בלא הא לא סגיא", כלומר, צריך את שניהם - גם 

להרבות בישיבה ולמעט בסחורה ובמקביל גם להרבות 

תפילה ולבקש ממי שהחכמה שלו.

אם נתבונן בדברים נבחין כמה נפלאים הם: יכול אדם 

לשבת כל היום על התורה ולעסוק בה במיטב כוחותיו, 

להשתדל, להתאמץ, להתייגע - ועדיין לא יראה כל פירות 

בתפילה,  להרבות  יכול אדם  השני  העבר  מן  בעמלו. 

להתחנן ולבקש מאת הקב"ה שיצליח בלימודיו, לילך 

לכותל המערבי ועוד שלל מאמצים לתפילה, וגם הוא 

לא יראה פירות בעמלו.

כי הדרך לקנות חכמה, אומרת לנו הגמרא, אנו זקוקים 

למי  ויתחנן  בישיבה  להרבות  יחד:  גם  הדברים  לשני 

שהחכמה שלו. "הא בלא הא לא סגיא".

אין ספור סיפורים על גדולי ישראל בכל הדורות יש בעניין 
זה, שחזרו ודרשו ואף קיימו במעשיהם כלל זה. שאי 
אפשר תורה בלא עבודה, כפי שאי אפשר עבודה בלא 
תורה. תורה ותפילה הם שני עמודי העולם המרכזיים, 
בכדי להצליח בתורה זקוקים לתפילות. מנגד, להתפלל 
להצלחה בתורה זקוקים כמובן ללימוד התורה, וזה שגורר 

את זה מבין שניהם יבנה האדם השלם.

סדרי הישיבה מספקים עבורנו את האפשרות לשלבבין 
השניים כראוי, מחד להקדיש את מרבית שעותהיום ללון 
באהלה של תורה, לעסוק ולהתמיד בה,אך בכדי שנצליח 
והברכות  בכלהפילות  לבקש  וביכולתנו  לבקש,  עלינו 
הרבות שקבעו חז"ל בתפילות שנזכהועינינו יוארו בתורה. 

זקוקים לשניהם, משום שהא בלא הא לא סגיא.

יב. בישוב. שיהיה מיושב בדעתו ולא מבוהל בדבריו. תפא"י.

איך קונים תורה?



לכבוד העלון החשוב מעלה מעלה,
שלום וברכה

אנו מתקרבים עכשיו לימי החנוכה ואני 
מרגיש שאני מחכה לימים האלו בכל ליבי 
מכיון שאני רוצה קצת ל'השתחרר' מהזמן 
בישיבה. אבל מתלוה לזה תחושה לא טובה שמדוע אני 
מרגיש ככה? למה אני כ"כ מחכה לימים של שחרור 
ממסגרת הלימוד בישיבה, האם זו הרגשה נכונה ומה 

אעשה כדי להתגבר על הרגשה זו ?

בתודה
ג.ל. אלעד

בחור יקר! 

דבר ראשון צריך לדעת שימי החנוכה 
באמת לא נועדו כלל ל'שחרור', אלא 
אדרבא זה הזמן לחיזוק וריבוי לימוד 
גם  הם  אמנם  הקדושים,  בספרים  כמבואר  התורה 
ימי שמחה, אבל נסתפק בדברי המהרש"ל שהביא 
בביאור הלכה תחילת הלכות חנוכה "שראוי שהשמחה 
תהיה מעורבת ובלולה בשמחת התורה ואל תבטל 

מקביעותך".

באשר לשאלתך שהנך מרגיש ציפיה לימים אלו כדי 
'להשתחרר', האם מחשבה זו טובה והאם סותרת את 

רצונך לאהבת לימוד התורה?

אני רוצה לומר לך שעצם הרגשה זו היא לא פסולה, 
היא מראה שאתה באמת זקוק לשחרור, זקוק לאיוורור, 
וזה יכול להיות מכמה סיבות, אבל השורה התחתונה 
ימים  הכמה  את  צריך  ואתה  לחץ  מרגיש  שאתה 
האלו שיש פחות לחץ לימודי, בשביל לשחרר לחץ, 

וזה טבעי ונצרך.

אכן במה שאתה מגדיר שאתה צריך 'להתשחרר', זה 

עצמו מראה על התחושה שביטאת נכון, שיש לך חסר 

מסוים בהנאת הלימוד ואסביר עצמי:

יש הבדל תהומי בין 'שחרור' ל'הפסקה' או 'פסק זמן'!

 שחרור - שייך באדם שיש עליו עול שהוא רוצה לברוח 

ממנו, אסיר שנמצא בבית סוהר והוא משתחרר שלא 

על מנת לחזור, אדם הכבול בכבלים והוא משתחרר 

מהם, אדם המשתחרר מעבדות כדי להיות בן חורין 

– במילים אחרות להסיר מעלי עול שאיני רוצה בו.

הפסקה - היא שונה בתכלית, כי מהותה לקחת פסק 

זמן ממצב מסויים כדי לחזור אליו, אין כאן בריחה 

ממציאות מסויימת, אין כאן השתחררות מעול, יש 

על  התרעננות,  של  התחדשות,  של  זמן  פסק  כאן 

מנת לחזור למצב הקודם בכוחות רעננים וחדשים. 

זה מהותם של ימי 'בין הזמנים' הנהוגים בישיבות, 

לא ח"ו הפסקה וניתוק בין זמן לזמן, אלא הפסקה 

לצורך התרעננות כדי לחזור למצב הקודם ביתר כח 

דשנים ורעננים, כי כך טבעה של נפש האדם הצריכה 

'מילוי מצברים' של מנוחת הנפש והתרעננות, בדיוק 

כמו הגוף שצריך מדי פעם 'מילוי מצברים' של אוכל 

ומנוחת הגוף.

כשאתה מרגיש שאתה צריך שחרור היינו שהלימוד 

שלך בישיבה הוא עול וטורח עבורך, לא הגעת עדיין 

לדרגה שמתיקות התורה תאהיב עליך את הלימוד, 

אבל אל לך להתייאש ח"ו זה דבר טבעי ביותר לכל 

בחור הנכנס לעולמה של תורה, שיש עליות ומורדות 

עד אשר הוא מגיע למצב שהטעם המתוק של התורה 

מחשל ומחסן את נפש האדם מפני נפילות וחשקות 

זרות, דבר זה כבר נמצא בדברי הראשונים ונביא לך 

בקצרה ממש את דברי רבנו תם בספר הישר )שער ו( 

שהגדיר ימים אלו כימי האהבה והשנאה של האדם 

העמל ברוחניות וז"ל:

...כי כל מעשה שמתחיל האדם שיש בו שום הנאה, 

תכנס בלבו אהבה הראשונה למעשה הזה, ואחר כן 

תסור ותכנס בלבו השנאה, ולקץ הימים תסור, וכך 

יתחלפו תמיד יסור האחד ויבא השני. אך אם תהיה 

הנאת העובד בעבודתו גדולה, ויש לו שכל, תעמוד 

כן  ועל  מעט.....  ימים  והשנאה  רבים  ימים  האהבה 

יקוץ  אין צריך בתחילת העבודה להיות חושש אם 

בה..... ואל יהיה נואש בעבודה, רק ידע כי לקץ ימים 

תתחלף.... עכ"ל.

דבריו של רבנו תם, הרי הם כטל המחייה כל נפש 

של בן עליה הנמצא בעולמה של תורה ומרגיש עיתות 

חולשה, לבל יתייאש ח"ו ולבל ייפול ברוחו כי זה טבע 

האדם העמל, עד שמגיע למוחה והנחלה של סיפוק 

ואהבת התורה.

ידע תדע יקירי! כי המנוחה והנחלה של מתיקות התורה 

לא רחוקה היא ממך, לא בשמים היא ולא מעבר לים 

כי קרוב אליך הדבר מאד! מתיקות התורה נמצאת 

בטבעו של נפש היהודי כמבואר בספרים הקדושים, 

הוא רק צריך ללמוד והיא בו תבא! תחליט בעצמך 

ללא  קצר  זמן  אפילו  זמן  ללמוד  מתחיל  הנך  כי 

וכבר  התורה,  מעמל  חוץ  התעסקות  וללא  הפסקה 

תרגיש בעצמך שהנה הטעם המתוק קרוב אליך, וכך 

תעשה עוד ועוד ובכל פעם תגדיל במעט את הזמן, 

עד שתרגיש כי נפשך רעבה לעוד ועוד עונג רוחני 

ונצחי של לימוד התורה. 

אל תשכח גם להתפלל לה' יתברך שתזכה ללמוד 

ה'מילוי  שזמני  כדי  התורה  מתיקות  את  ולהרגיש 

מצברים', יהיו לך כהפסקות להתרעננות והתחדשות 

ולא ח"ו כשחרור מעול ועבדות.

צורך  תרגיש  לא  כבר  ה',  בעזרת  לזה  וכשתגיע 

ל'השתחרר' אז תרגיש צורך רק להתרענן!

כידוע, בחג החנוכה אירעו שני ניסים, האחד, נצחון 

החשמונאים על היונים במלחמה. והשני, נס פך השמן 

שדלק שמונה ימים, כמבואר ברמב"ם )חנוכה ומגילה 

פ"ג ה"א וה"ב(. וצריך ביאור מדוע בגמרא במסכת שבת 

)כא:( שמבארת 'מאי חנוכה', הוזכר רק נס פך השמן, 

ואילו בתפילת 'על הניסים' מוזכר רק נצחון המלחמה.

ניתן לעיין: בפרי חדש סי' תרע, שו"ת ציץ אליעזר 

ח"י ס"י, שו"ת מנחת יצחק ח"ו סי' סד 

הרב
!?בנימין בירנצוויג

?

!

 יש לך שאלה?
הכתובת למכתבים ושאלות:

עלון מעלה מעלה ת.ד. 43064 ירושלים
או בפקס:15326261341

שואל ומשיב

לחידודא
מילתא בין כותבי התשובות המובחרות תערך הגרלה על שני כרכי משנה ברורה בהוצאת 'דרשו' לשני זוכים 

)ב"כ לכ"א, חלקים לפי בחירת הזוכה(. 

תשובות ניתן לשלוח לעלון הישיבה ת.ד.43064 ירושלים או לפקס 153-2626-1341 
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רבים ביד מעטים
ספור

בבית  הגדול  השעון  עבר  אל  מבט  העיף  מוטי 
אהב  תמיד  הוא   .11:03 הייתה  השעה  המדרש. 
לבחון בשעון את ההבדל הענק בין הישיבה קטנה 
לישיבה גדולה. אם רק לפני שנה, בישיבה קטנה, 
בשעה עשר אפס אפס נגמר הסדר, ובלי שום תיאום 
מראש, קמו כולם ויצאו בריצה מבית המדרש, הרי 
שכאן בישיבה גדולה, הסדר הסתיים לפני שלוש 
דקות ואין לכך כל משמעות. ההיכל עודו מלא מפה 
לפה וקול התורה מהדהד ברמה, כאילו כולם כאן 
למעלה מן הזמן. במשך החצי שעה הבאה, ידע, 
בית המדרש להתרוקן אט-אט, אבל אף  יתחיל 

אחד לא בורח מכאן.

"טוב", אמר ליוסי החברותא שלו ותוך כדי סגר את 
הגמרא, "נמשיך מחר בעזרת ה'".

יוסי הביט בו בתמיהה קלה: "ממהר לאנשהו?" 

"אני ממהר להתארגן ולישון. שיהיה לי כוח לקום 
בבוקר בזמן", ענה והתרומם ממקומו.

"אבל... ליל שישי עכשיו, אף אחד לא הולך לישון 
כל כך מוקדם..."

טובים  חברים  והוא  יוסי  חזרה.  התיישב  מוטי 
יחד  לכאן  באו  הם  קטנה.  הישיבה  משנות  עוד 
ומטבע הדברים גם נותרו חברים קרובים, ונעזרו 
זה בזה לעבור את חבלי הקליטה הקשים בחודשים 

הראשונים. 

הם חברים טובים, אך שונים מאוד זה מזה. פעמים 
לא מעטות הם מגיעים לוויכוח הזה, שנעשה עוקצני 
אבל  טובים,  חברים  של  כדרכם  לפעמים,  מעט 
תמיד הם חוזרים אל השאלה הקיומית: האם צריך 
לעשות את מעשה כולם, או לבחון את הדברים 

כל פעם לגופם.

"בעצם מה שאתה אומר לי", אומר מוטי, "שלא 
ולכן  לישון',  הולכים  לא  'כולם  כי  לישון  ללכת 
להישאר ער ולפהק אל תוך הלילה, לשפשף את 
עיני האדומות מעייפות, לא לקום בזמן, להיות עייף 
בבוקר, להרוס את הסדר מחר, להיות חסר מצב 
רוח כל היום לאחר מכן, וכולי וכולי, הכל רק בכדי 
שלא לפגוע, חלילה וחס ושלום, ברגשות 'כולם'?!"

יוסי העמיד פני נעלב. "מה אתה תוקף? בסך הכל 
אמרתי שלא תמיד חייבים להיות שונה מכולם. 
אם רוב בני הישיבה נוהגים להיות ניעורים בלילות 

השישי, אין חובה לצאת מן הכלל".

"תשמע מה אתה אומר: אתה בעצם אין לך כאן 
שום רצון משלך. אם 'כולם' רוצים, זה מה שתרצה 
גם אתה. אם פתאום כולם ירצו לישון, גם אתה 
תרצה לישון. כך שלמעשה אתה בכלל לא אדם 

בפני עצמך. אתה בסך הכל חלק בלתי מורגש וחסר 
חוט שדרה, מישות גדולה שקוראים לה 'כולם'..."

"תראה מוטי, אתה יכול לזלזל כמה שאתה רוצה, 
אבל דווקא בהלכה אנחנו רואים כל הזמן את העניין 
הזה של לא לפרוש מן הציבור. חז"ל מדגישים שוב 
ושוב את הכוח של הציבור, של ה'יחדיו'. יש אפילו 
הלכות ברורות לאורח לנהוג כמנהג המקום, לא 
להוציא עצמו מן הכלל, לא לנהוג הנהגות משונות 
חובה  שום  אין  כלומר,  כיוהרא.  דמחזי  מכולם, 
לצאת מן הכלל בכל פעם. אדרבה, ישנה חשיבות 
ובלשוננו  הכלל  שהציבור,  כפי  בהנהגה  מוכחת 

'החברה' נוהגים".

"עדיין, אני די משוכנע שכוונת חז"ל לא הייתה שלא 
יהיה לנו שום דעה עצמאית, שנלך אחר משוגות 
החברה והציבור בעיניים סומות. הרי הקב"ה עצמו 
קרא לנחשון בן עמינדב בשם 'ידיד' )עי' סוטה לז.(, 
לאחר שהעז וקפץ לים במסירות נפש, שלא ככל 
רבבות בני ישראל שעמדו בסמוך אליו. ולפינחס, 
שיצא יחידי מכל עם ישראל, וקינא לה' האלוקים, 
הקב"ה נתן בריתו שלום, כהונת עולם, רק משום 
שלא עשה חשבונות של חברה וציבור. הוא פשוט 

עשה מה שצריך לא מה שמכתיבה לו החברה!".

למעשה, אנו יכולים להמשיך לטוות את הוויכוח 
המלומד הזה עוד גיליונות רבים, אולי אפילו להפוך 
אותו לעלילה מרובת פרקים ותהפוכות, עם סברות 

והוכחות צודקות לכאן ולכאן.

אבל, האמת היא, כמו תמיד, אי שם באמצע. 

ראשית לכל, ללא שום ספק: "כל אחד ואחד חייב 
לומר בשבילי נברא העולם" )סנהדרין ל.(, היינו, כל 
אחד הוא יחיד וראשון ונטול תחליף מסוגו. יותר 
נברא  מה  מפני  שואל  בבראשית  המדרש  מזה, 
דור שלם  יחידי? מדוע לא ברא אלוקים  האדם 
לפחות את האדם  או  בבת אחת,  בני אדם  של 
וחוה אשתו בבת אחת? אלא ללמדך שכל אחד 
מישראל הוא עולם מלא. עולם שונה וחדש מכל 

האחרים, קודמיו ואלו שיבואו אחריו.

פשוט וברור, שלהיסחף אחר החברה, לחיות לפי 
תכתיב של חברה, זה קודם כל פספוס המטרה. 
אתה יחיד מסוגך, באת לבצע כאן תפקיד שאין 
אחד מלבדך שמסוגל למלאות אותה. ואם כך, אין 
שום ספק שהסחף המרכזי של החברה לא מסוגלת 
ולא תוביל אותך לשם. כמו שאומר הפתגם: רק דג 

מת נסחף עם הזרם, דג חי חותר נגדו.

אנו  החברתית.  בסביבתנו  לזלזל  לנו  אל  מנגד, 

למעשה חבים את עובדת קיומנו ובוודאי את עובדת 
יהדותנו לחברה ולסביבה. מאז נעשינו לעם אנו 
כפופים, מלבד למצוות התורה, גם למסגרת של 
שמות לשונות ולבושים. אנו מתייחדים בכל אלו 

ככלל, כציבור, כאיש אחד בלב אחד.

המסגרת  את  נטשו  או  שבעטו  שיהודים  וודאי 
הזו, לא נהגו על פי כללי הציבור, אט אט נשמטו 
מן המערכת היהודית ונמוגו להם אל בין העמים. 
המסגרות הללו, ללא כל ספק, בעצם היו הקמע 

ששמר עלינו מפני התבוללות בין העמים.

הרי, שחשיבות החברה היא גדולה וחשובה והכרחית, 
אך באותה מידה, ייחודיותו של כל יחיד - הכרחית 
אל  מזה  גם  אבל  מזה,  צריך  כלומר,  פחות.  לא 

תנח ידך. 

בסיפור של מוטי ויוסי, כל בן ישיבה מבין בתוכו 
שמוטי הוא, במקרה הזה, הצודק. להיות כבול לחוק 
מוזר וחסר תועלת )ברוב המקרים( רק משום שכך 
עושים כולם זה לא תכלית השאיפה מבן הישיבה. 
איזהו בחור ראוי וגיבור: זה שיודע לזהות את נוהגים 
הללו ולא לקחת בהם חלק. להיות ייחודי ולהחליט 
בעצמו שכרגע הוא אינו חלק מן החברה בעניין 
הזה. אותו דבר גם בפן החיובי, אם עולה ברעיונך 
תוכנית כלשהי, יוזמה מבורכת, לסיים מסכת למשל, 
תענית  לעשות  דולקות,  בשפתיים  מוסר  ללמוד 
דיבור, באלו אסור לערב את שיקולי החברה. כאן 
הם יהיו )שוב, ברוב המקרים( הרסניים. כאן עליך 

להיות יחיד ומיוחד, למלאות את תפקידך.

לצאת  לא  מחברה.  חלק  להיות  צריך  ולפעמים, 
מן הכלל. אם לדוגמא בעקבות שיחה נלהבת של 
המשגיח, כל החברים מתחזקים בנושא כלשהו, 
אל לך להיות כאן ייחודי ולפסול את היוזמה. כאן 
צריך לקיים "חבר אני לכל אשר יראוך". להתחזק 

עם הכלל וחלילה לא לגרום לרפיון דרבים.

יוסף בן מתתיהו עם שנים עשר בניו היו הבודדים 
שהתייונו  ישראל  בני  מרבית  עם  התמזגו  שלא 
בתרבות יוון. הם יצאו למרות ועל אף כולם והכריזו 
בגאון "מי לה' אלי!" הם לא התרגשו מן היהודים 
ה'נאורים' שהביטו עליהם בבוז. הם ידעו שהאמת 
והצדק עמם, ולאור זה הם הלכו נגד הזרם. זה היה 

נצחון המעטים על הרבים.

מן העבר השני, היוונים, מפני מה הצליחו לפרוץ את 
החומות? מבואר בספרים, משום ש'נקבצו', משום 
מכפיל  הכוח  אחדות,  כשיש  ומשכך,  שהתאחדו, 

עצמו עשרת מונים.

הבה נתאחד, וינצל כל אחד את מיטב כוחותיו...


